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עבודת הקודש בשבת 
זכור ובתענית אסתר

אין  יעצט  שטייען  ...מיר 
דעם הייליגן שבת זכור, א שבת 
פורים.  יו"ט  הייליגן  דעם  פאר 
מגיד  קאזניץ'ער  הייליגן  פונעם 
א  פאר  שבת  א  אין  אז  שטייט 

יו"ט, ליגט שוין די גאנצע קדושה פון יענע יו"ט, ווייל 
דלעילא  ברכאן  'כל  פח.(  )ח"ב  זוה"ק  אין  שטייט  עס 
אלע  אז  אויס  קומט  תליין',  שביעאה  ביומא  ותתא 
דעם  אין  שוין  ליגט  וואך  קומעדיגע  די  פון  ברכות 
ופורים  זכור  שבת  אויף  ישראל  עבודת  אין  שבת. 
'בשבת  בלשון קדשו:  מגיד  דער קאזניץ'ער  שרייבט 
עד  להופיע  הזה  האור  תמיד  נפתח  הפורים  שלפני 

י"ד וט"ו שהם ימי משתה ושמחה!'

אין  זי"ע  הייליגן טאטן  פונעם  די עבודת הקודש 
שבת זכור איז געווען מורא'דיג! במשך'ן גאנצן שבת 
גרויס  מיט  עבודה  גרויסע  א  גאר  געזען  מען  האט 
א  גאר  געווען  שבת  יעדע  איז  ]באמת  התעוררות! 

גרויסע התעוררות, אבער שבת זכור נאכמער[.

תפלת שחרית איז געווען ממש אזוי ווי יום כיפור! 
געזאגט  טאטע  דער  האט  שחרית  ביי  פיוטים  די 
געליינט  האט  טאטע  דער  ווען  דביקות.  גרויס  מיט 
געווען מיט אזא קול  'זכור', איז דאס  פון  די קריאה 
ביז  אפילו  הערן  געקענט  דאס  האט  מען  אז  גדול, 
און  קולות  בקולי  געווען  איז  עס  אוועק!  גאסן  דריי 
מיט א התלהבות עצומה, עס קלינג נאכאלס אין די 
אויערן! מען האט געקענט זען בחוש אז דער טאטע 
קריגט  ער  און  פון עמלק  כח  די  צוברעכט דערמיט 
אלע  מיט  אחרא,  סטרא  די  פון  כוחות  די  מיט  זיך 
שלש  גאנצע  די  דערנאך  משטינים!  און  מקטריגים 

סעודות, מורא'דיג, מורא'דיג!

ווער רעדט נאך פון די עבודה פון תענית אסתר 
דער  זיין  פלעגט  טאטע  דער  אליין!  פורים  פון  און 
בעל תפלה ביים דאווענען פון פורים במשך'ן גאנצן 

פון  המגילה,  קריאת  התורה,  קריאת  שחרית,  טאג, 
אדון עולם ביזן סוף, - כאטש יום כיפור אליין פלעגט 
אלע  ביי  ציבור  שליח  דער  זיין  נישט  טאטע  דער 
תפילות, נאר ביי מוסף און נעילה, אבער פורים האט 
דער טאטע יא געדאווענט פארן עמוד א גאנצן טאג.

נישט  בכלל  איז  המגילה  קריאת  ביי  עבודה  די 
זיין! די מגילה ליינען האט געדויערט פינף  משיג צו 
]ביינאכט  בכיות!  גרויסע  גאר  מיט  גוזמא,  בלי  שעה 
ווייל דער טאטע  האט עס גענומען אסאך שנעלער, 
)וועלכע  עולם,  דעם  אויפהאלטן  געוואלט  נישט  האט 
פאסטן([, אבער בייטאג האט דאס גענומען גאר לאנג. 

נייע  קומט  עס  ווי  געהערט  מען  האט  יאר  יעדעס 
חידושים בשעת'ן מגילה ליינען!

 בימים קדושים אלו 
מתגבר היצה"ר זה לעומת זה

מיר שטייען יעצט ממש פאר די ימי הפורים, עס 
איז באקאנט פון די ספה"ק איבער די גרויסקייט פון 
אט די טעג, דארף מען וויסן וויאזוי דאס אויסצוניצן 

מיט אן אמת'ע שמחה.

דוקא אין אזא הייליגע טאג ווי פורים, מאכט דער 
יצה"ר אז מען זאל צוקומען צו הוללות חלילה. מען 
זעהט אז 'זה לעומת זה עשה אלוקים' )קהלת ז יד(, עס 
איז דא 'שמחה' וואס קומט מצד הקדושה און קעגן 
הטומאה.  מצד  קומט  וואס  'הוללות'  דא  איז  דעם 
נישט  איז  פון שמחה. פורים  איז פארקערט  הוללות 
קיין צייט פון הוללות, פורים איז א צייט פון שמחה!

אזעלכע  מאכן  זיך  קען  עס 
פורים:  אום  טראכטן  וואס 
דאס  אפכאפן  שנעל  "לאמיר 
ליינען  מגילה  און  דאווענען 
גיין  וואויל  זיך לאזן  און לאמיר 
דאס  אנ'שיכור'ן."  זיך  אדער 
איז  פורים, דאס  קיין  נישט  איז 

ממש אזוי ווי א גוי'ישע חאגע רח"ל, להבדיל!

אין ספרים הק' שטייט אז א איד קען זען א סימן 
אויב א מצוה קומט מצד הקדושה אדער נישט, אויב 
דארף  חשק,  אסאך  זייער  ער  האט  מצוה  איין  צו 
אויך  ער  האט  מצוות  אנדערע  ביי  אויב  קוקן  ער 
א  ער  האט  מצוה  דער  ביי  נאר  אויב  אזויפיל חשק. 
נישט  קומט  עס  אז  סימן  א  איז  חשקות,  שטארקע 

מצד הקדושה!

פארוואס פונקט ווען עס קומט זיך אנצוטרינקען 
פורים ברענט אים דעם מצוה? צו דען האט ער נישט 
ערשטע  די  איינמאל  אפילו  יאר  דעם  פארפאסט 
מגן  פונעם  זמן  די  סוף-זמן-קריאת-שמע,  פון  זמן 
ליינט  ער  אז  אמאל  נישט  דען  זיך  מאכט  אברהם?! 
קרי"ש פונקט ביים סוף זמן קרי"ש?! צו דען איז ער 
מיט  איינמאל  אפילו  יאר  דאס  געווארן  נכשל  נישט 

לשון הרע?!

סימן  א  איז  דעם,  צו  בלויז  חשק  האט  ער  אז 
נישטא  איז  עס  אחרא!  סטרא  די  פון  קומט  עס  אז 
אין זיין שכרות, נישט קיין מצוה, נישט קיין חסידות 
און נישט קיין טראפ יראת שמים! עס קומט ארויס 
ליצנות, און דאס ברענגט  דערפון בלויז הוללות און 
צו  ווי עס דארף  זיין  נישט  זאל  זיין התנהגות  אז  צו 

זיין.

 מי שמוסר נפשו לה' על כל מצוה,
יכול למסור נפשו ע"י שתיית יין בפורים

געזאגט  טאקע  האט  חיים  דברי  הייליגער  דער 
לבסומי  איניש  'חייב  ז:(  )מגילה  חז"ל  מאמר  אויפן 

 עבודת הקודש, סיפורי קודש, והנהגות קודש
 של כ"ק מרן רבינו הגה"ק זי"ע ביום הפורים

ודברי הדרכה מיוחדים לימי הפורים
 גודל שגב קדושת ימי הפורים | לשמוח בשמחה אמיתי ולא בהוללות |

 ימי הפורים בצל קדשו של רבינו הגה"ק זי"ע | ללמוד תורה בעצם יום הפורים |

להתנהג בדרך ארץ | להרבות בתורה ובתפלה בימים קדושים אלו

המשך על עמוד ד'  <<<



שפלות בנ"י אחר קיום מצוות ה'

...עס ווערט געברענגט אין ספה"ק אז איינס פון 
וואס  נאך  אז  איז,  קינדער  אידישע  פון  מעלות  די 
זיך  ביי  זיי  קלערן  ה',  מצוות  די  מקיים  זענען  זיי 
צו  דארף  עס  ווי  געטון  נישט  דאס  האט  מען  אז 
זיין, און מען קלערט גלייך אז די קומענדיגע מאל 
וועט מען פרובירן מקיים צו זיין דער מצוה מיט א 
אידן  ברען.  און  שטערקערע התלהבות, התעוררות 

האלטן זיך בעניוות נאכן מקיים זיין א מצוה.

די מדה פון עניוות האט געברענגט פאר די אידן 
בניית  די  בשעת  השכינה  השראת  געוואלדיגע  א 
שכינה  זיין  משרה  נאר  איז  השי"ת  ווייל  המשכן, 
המלך  דוד  ביי  שטייט  עס  ווי  אזוי  עניו,  אן  פאר 
בכל  כמותו  שהלכה  מלמד   - עמו  וה'  צג:(,  )סנהדרין 

ולא  'ואנכי תולעת  געווען  איז  אים  ביי  ווייל  מקום, 
איש' )תהלים כב ז(, און 'תפלה לעני כי יעטוף' )שם קב 

א(, ער האט זיך געהאלטן בעניוות.

המשכן,  נדבת  די  ביי  געווען  איז  זעלבע  די 
פארן  געברענגט  האבן  אידן  די  נדבות  מער  ווי 
זיי  זענען  ה',  רצון  דעם  געווען  מקיים  און  משכן 
און  עניוות  שפלות,  גרעסערע  א  צו  צוגעקומען 
עיקר  די  געווען  טאקע  איז  דאס  און  הלב.  שברון 
וואס דער אייבירשטער האט געוואלט פון די אידן. 
די עיקר איז נישט געווען די נדבת המשכן, נאר די 
האבן  אידן  די  וואס  צובראכנקייט  די  און  שפלות 

געהאט נאכן מקיים זיין די מצוה.

וועגן דעם פארשטייט מען פארוואס די ערב רב 
נדבת  די  אין  קיין חלק  געקענט האבן  נישט  האבן 
פרשת  אנפאנג  זאגט  זוה"ק  דער  ווי  אזוי  המשכן, 
ולא  ישראל,  בני  עדת  כל  את  משה  ויקהל  ויקהל, 
גרויס  זיך  האבן  רב  ערב  די  ווייל  רב.  הערב  מן 
טייערע  זייערע  פון  אוועק  געבן  זיי  אז  געהאלטן 
פארמעגן, זהב, כסף און נחושת, זיי האבן געברענגט 
זייערע נדבות פארן משכן פול מיט גאווה, ממילא 
האט מען נישט געקענט אננעמען גארנישט פון זיי, 
ווייזט אויף השראת השכינה  ווייל די גאנצע משכן 
און  ח(,  כה  )שמות  בתוכם  ושכנתי  מקדש  לי  ועשו   -
ביים אייבירשטן איז 'ואני אשכון את דכא' )ישעיה נז 

השראת  קיין  זיין  נישט  קען  גאוות  בעלי  מיט  טו(, 
אחד'  במדור  לדור  יכולים  והוא  אני  'אין  השכינה, 

)סוטה ה.(.

ע"י ענווה זוכים להשראת השכינה

זאגט  )ריש דרוש טו(  הייליגער פרשת דרכים  דער 
פסוק  אויפן  פ"ט(   רבה  )קהלת  מדרש  א  אין  פשט 
ובא  מעט,  בה  ואנשים  קטנה  עיר  יד-טו(,  ט  )קהלת 

מצודים  עליה  ובנה  אותה  וסבב  גדול  מלך  אליה 
גדולים, ומצא בה איש מסכן חכם, ומילט הוא את 
זה  קטנה,  עיר  מדרש,  דער  זאגט  בכחמתו.  העיר 
בית הכנסת, ואנשים בה מעט, זה ציבור, ובא עליה 
מלך גדול, זה ממ"ה הקב"ה שמשרה שכינתו בבתי 
כנסיות, וסבב אותה ובנה עליה מצודים גדולים וכו'.

'בית הכנסת'  אז  אויפן מדרש, דאס  פרעגט ער 
מען  פארשטייט  קטנה'  'עיר  צו  נתייחס  ווערט 
'בית  א  איז  וואס  המקדש  בית  די  לגבי  ווייל  נאך, 
גדול', ווערט די בית הכנסת אנגערופן 'קטנה', אזוי 
יא  )יחזקאל  אויפן פסוק  כט.(  )מגילה  חז"ל דרש'נען  ווי 
ובתי  כנסיות  בתי  אלו  לכם מקדש מעט,  ואהי  טז(, 
איז  וועלכע תכלית  צוליב  מדרשות שבבבל, אבער 

מען מייחס 'ציבור' צו די לשון פון 'מעט'?

ענטפערט דער פרשת דרכים אז די גמרא זאגט 
חשק  מרבכם  לא  ז(  ז  )דברים  פסוק  אויפן  פט.(  )חולין 

כי אתם המעט מכל העמים,  ה' בכם מכל העמים 
לכם  משפיע  שאני  בשעה  שאפילו  בכם,  חושקני 
דעם  אויף  לפני.  עצמכם  ממעטין  אתם  גדולה, 
מעט',  בה  'ואנשים  צו  'ציבור'  די  מייחס  מען  איז 
בעניוות, ממעטים  זיך  אידן האלטן  אז  מיינט  דאס 
עצמכם לפני, וועגן דעם איז געווען 'ובא אליה מלך 
גדול' דאס איז דער ממ"ה הקב"ה וואס מאכט רוען 
זיין שכינה ביי די אידן, און דאס איז נאר אויב מען 
נישט איז דאך אין אני  ווייל אויב  זיך קליין,  האלט 
'ומילט  יכולין לדור בעולם, און דורכדעם איז  והוא 

את העיר ההוא בחכמתו'.

צדיקים מרגישים תמיד שפלותם - 
ורשעים שלימתם

צדיקים האבן געזאגט פשט אין די מאמר חז"ל 

)עירובין יט.( רשעים מלאים מצוות כרימון, אז א רשע 

זעהט ביי זיך אז ער איז פול מיט מצוות, נישט נאר 
רעדט  רשעות,  זיין  איין  נישט  זעהט  רשע  דער  אז 
זיך נאך איין אז ער איז נאך מלא מצוות אויך.  ער 
דער הייליגער ישמח משה זאגט )בראשית עה"פ והארץ 
סיבה  די  אז  ועוד(  בני;  ריח  ראה  עה"פ  תולדות  תוהו;  היתה 

פארוואס חז"ל זאגן מלאים מצוות כרימון און נישט 
די  איז  רימון  א  ביי  ווייל  איז  פרי,  אנדערע  אן  ווי 
פסולת  אסאך  האט  רימון  א  עיקר,  דער  קליפה 
וואס איז ראוי לאכילה,  אינעווייניג, יעדע חלק פרי 
זייערע  אויך  איז  אזוי  קערלעך,  אסאך  דערין  ליגט 
מצוות אז זיי זענען אויסגעמישט פול מיט פסולת, 
מצוה,  יעדע  מיט  מיט  קומט  וואס  גאווה  די  ווייל 

פסל'ט אפ די גאנצע מצוה.

זיינע חסרונות  משא"כ א צדיק זעהט אלעמאל 
א  אייבירשטן.  פארן  געטון  גארנישט  האט  ער  אז 
אים  זיך  דאכט  מצוות,  מלא  איז  וואס  איז  צדיק 
ער  און  ופשעים  עוונות  מלא  איז  ער  אז  אלעמאל 
איז מלא פסולת. טאקע אזא איינער איז אינגאנצן 
צדיקים  ווי  אזוי  פסולת,  פון  און  חטאים  פון  ריין 
א  ווי  זאך  גאנצע  קיין  'נישטא  געזאגט,  האבן 
צובראכן הארץ!' אזוי אויך 'די גרעסעטע סימן אויף 
א ריינער איד, איז ווען ער קלערט אז ער איז מלא 

פסולת!'

ווי מער א צדיק איז זוכה צו מדריגות אין עבודת 
הייליגער  דער  עצמו.  שפלות  מער  ער  שפירט  ה', 
טאטע זי"ע שרייבט אין זיין הייליגע צוואה: 'ידעתי 
כראוי  אחת  מצוה  אף  קיימתי  לא  שמעודי  בנפשי 

הן במצוות עשה דאורייתא ודרבנן!'

נישט.  דאס  פארשטייען  מענטשן  פשוט'ע  מיר 
אזוי אויך דארף מען פארשטיין דאס וואס די תורה 
הק' איז מעיד אויף משה רבינו )במדבר יב ג( 'והאיש 
משה עניו מאד מכל האדם אשר על פני האדמה'. 
דער  אז  געוואוסט  רבינו  משה  דאך  האט  לכאורה, 
תורה  די  געבן  געוואלט  נישט  האט  אייבירשטער 
געוואוסט  האט  ער  און  אים,  אויסער  קיינעם  דורך 
הימל,  אין  ארויפגעגאנגען  איז  אליין  ער  נאר  אז 
דעם  פארשטיין  צו  מעגליך  איז  וויאזוי  אזוי,  אויב 

פרשת ויקרא-זכור תשע"ו אורח לחיי"ם צאנז קלויזענבורג  

דב"ק בענין: אחר קיום המצוות מרגישים שפלות עצמו וגדלות הבוית"ש



והאיש משה עניו מאד מכל האדם, וויאזוי קען מען 
האבן אזא געוואלדיגע עניוות?

 ענוותנותם של צדיקים 
הוא למעלה מדרך הטבע

און  תירוצים,  אסאך  פארהאן  איז  דעם  אויף 
געהערט  איך  האב  אליין  זי"ע  טאטן  הייליגן  פון 
טאטע  דער  האט  אמאל  דעם.  אויף  ענינים  כמה 
דאס מסביר געווען אז דאס איז טאקע נישט קיין 
מענטשליכע ענווה, מען קען דאס נישט פארשטיין 
השי"ת  הימל,  פון  מתנה  א  איז  דאס  נאר  פשוט, 
וואס  ענווה  פון  מדריגה  א  איד  א  אין  אריין  געבט 
דער  האט  דעם  מיט  הטבע.  מדרך  למעלה  איז 
הלומד  כל  פ"ו(,  )אבות  משנה  די  געטייטשט  טאטע 
איז  פשט  ענווה,  ומלבשתו  וכו'  זוכה  לשמה,  תורה 
אז השי"ת געבט אים די מדת הענווה במתנה, עס 
פון  בעקיטשע  א  אהן  אים  טוט  מען  ווי  אזוי  איז 
קיין  נישט  מלבוש,  אינדרויסנדיגע  אן  ווי  ענווה, 

פארשטענדליכע עניוות.

מסביר  אויך  האט  זי"ע  טאטע  הייליגער  דער 
איז  רבינו  משה  מדריגות  מער  ווי  אז  געווען, 
צוגעקומען, האט ער אלס פארלאנגט פון זיך מער 
מער  וואס  צו  געזען  אלס  האט  ער  ווייל  מער,  און 
מען קען אנקומען. ער האט געהאלטן אז לויט זיינע 
מדריגות איז ער דער ערגסטער איד פון גאנץ כלל 
ישראל, דאס איז פשט והאיש משה עניו 'מאד', און 
זיין עניוות איז טאקע געווען 'מכל האדם' אשר על 
לד"ת  לך תשי"ז, שפ"ח  רעד"ר  בדב"ק  מזה  )עי'  פני האדמה. 
רעד"ר  קנ;  עמ'  ח"ד  שם  תשמ"ג,  וישלח  רעד"ר  תמג;  עמ'  ח"א 

מקץ תשל"ז, שם ח"ה עמ' קפז; ועוד(.

מיט דעם קען מען פארשטיין פארוואס די אידן 
האבן מקדים געווען ביי מתן תורה נעשה צו נשמע. 
נאר עס שטייט אז די אידן האבן זוכה געווען צו די 
תורה דורך עניוות, אידן זענען געקומען צו הר סיני 
האבן זיי זיך אויסגעלערנט צו זיין בעניוות, ווייל עס 
זיין  צו  געלערנט  זיך  האט  רבינו  משה  אז  שטייט 
השי"ת  אז  געזען  האט  ער  וואס  דעם  פון  בעניוות 
והשרה  שבעולם  והגבעות  ההרים  כל  את  הניח 
קלענסטע  די  איז  עס  ווייל  סיני  הר  על  שכינתו 
לשון  די  אין  פשט  מען  זאגט  דעם  מיט  בארג. 
אז  מסיני',  תורה  קבל  'משה  א(  א  )אבות  המשנה 
משה רבינו האט מקבל געווען די תורה בזכות זיין 
עניוות, וואס דאס אליין צו זיין אן עניו, האט ער זיך 

אויסגעלערנט פון בארג סיני.

זיך געהאלטן בעניוות,  און אז משה רבינו האט 
רבינו  משה  פון  אפגעלערנט  אידן  די  זיך  האבן 
האבן  זיי  בעניוות,  געהאלטן  אויך  זיך  האבן  און 
געקלערט: 'אויב משה רבינו - דער גרויסער צדיק, 
האלט זיך אזוי קליין, דארפן מיר זיך זיכער האלטן 
האבן  אידן  וואס  נאכדעם  ערשט  ממילא  קליין'. 

ווי אין פרשת יתרו  געטון עפעס פארן אייבירשטן, 
דבר  אשר  'כל  ח(,  יט  )שמות  געזאגט  אידן  די  האבן 
נאכן  אז  געזען  זיי  האבן  דאן  ערשט  נעשה',  ה' 
האבן  זיי  אז  שפלות  מלא  געווארן  זיי  זענען  טון 
האבן  דעריבער  אייבירשטן,  פארן  געטון  גארנישט 
זיי געזאגט אין פרשת משפטים )שם כד ז(, 'כל אשר 
מקיים  וועלן  מיר  מער  ווי  ונשמע',  נעשה  ה'  דבר 
מיר  וועלן  טון,  וועלן  מיר  און  'נעשה'  דער  זיין 
דינען  צו  אנהייבן  דארפן  מיר  אז  'ונשמע',  איינזען 
גרעסערע מדריגה, מיט א פרישער  א  השי"ת מיט 
דערהער. זיי האבן געקלערט, לאמיר פרובירן יעצט 
האבן  מיר  וויאזוי  אופן  די  פריער,  ווי  מער  טון  צו 
מקיים געווען דעם 'נעשה' פאריגע מאל האט נישט 
געטויגט, פון יעצט און ווייטער וועלן מיר טון דעם 

'נעשה ונשמע' אויף א גרעסערע דרגה.

עניני פורים; הדר קבלוה באהבה

די  פורים.  פון  נס  די  ביי  געווען  אויך  איז  דאס 
גמרא זאגט אין מסכת שבת )פח.( הדר קבלוה בימי 
אחשוורוש מאהבת הנס, טוט זיך שוין אסאך ארום 
אויף דעם, צו דען איז ביז יעצט געווען בכפיה, אויב 
אזוי וויאזוי האט מען געקענט מעניש זיין די אידן? 
אויך  יעצט  ביז  איז  אז באמת  זיין  נאר קען אפשר 
די  וואס  נאכדעם  יעצט  נאר  בכפיה,  געווען  נישט 
נגזר  איז  וואס  כלייה  גזירת  די  געזען  האבן  אידן 
מיראה  געטון  תשובה  זיי  האבן  זיי,  אויף  געווארן 
אזוי ווי די גמרא זאגט )מגילה יד.( גדולה הסרת טבעת 
להן  שנתנבאו  נביאות  ושבע  נביאים  ממ"ח  יותר 
הסרת  ואילו  למוטב  החזירום  לא  שכולן  לישראל, 
טבעת החזירתן למוטב. אבער באלד דערנאך האבן 
צו  אנגעפאנגען  האבן  זיי  געשעמט,  זייער  זיך  זיי 
איז  עס  ווען  דוקא  תשובה?  הייסט  'דאס  קלערן: 
פארהאן א גזירה, דארף מען זיך דערמאנען תשובה 
ווייל  נאר  טון  תשובה  מען  דארף  דען  צו  טון?  צו 
דאך  דארף  מען  עונש?  אן  פון  מורא  האט  מען 

תשובה טון פארן אייבירשטן'ס וועגן!'

בימי  טון  תשובה  נאכן  יעצט  ערשט  ממילא 
מרדכי, האבן זיי איינגעזען אז זיי האלטן נאך ווייט 
פון עבודת ה', האבן זיי יעצט אנגעפאנגען צו דינען 
נייע  א  מיט  מדריגה,  גרעסערע  א  מיט  השי"ת 
התחדשות, צו וויסן אז מען דארף זיין דבוק אינעם 
אייבירשטן אפילו ווען עס איז נישט קיין עת צרה, 
דאס איז פשט 'הדר קבלוה מאהבת הנס', זיי האבן 
זיך מקבל געווען צו גיין אויף א העכערע דרגה, צו 

דינען השי"ת אפילו אין א צייט פון 'אהבת הנס'!

 קריאת המגילה ביום 
מורה על תשובה אמיתית

דאס  אין  פשט  זאגן  אויך  מען  קען  דעם  מיט 
וואס די גמרא זאגט אין מסכת מגילה )ד.(, אמר רבי 

יהושע בן לוי, חייב אדם לקרות את המגילה בלילה 
אקרא  אלוקי  ג(  כב  )תהלים  שנאמר  ביום,  ולשנותה 
מינה  סבור  לי,  דומיה  ולא  ולילה  תענה  ולא  יומם 
ביממא,  דידה  מתניתין  ולמיתנא  בליליא  למקרייה 
אמר להו רבי ירמיה לדידי מיפרשא לי מיניה דרבי 
פרשתא  אעבור  אינשי  דאמרי  כגון  אבא  בר  חייא 
אמר  חלבו  רבי  אמר  נמי  איתמר  ואתנייה.  דא 
עולא ביראה, חייב אדם לקרות את המגילה בלילה 
יזמרך כבוד  יג( למען  ל  )שם  ביום, שנאמר  ולשנותה 

ולא ידום ה' אלוקי לעולם אודך.

פשט איז אזוי, אין די הווא אמינא האט די גמרא 
מגילה  די  ליינען  מען  דארף  ביינאכט  אז  געמיינט 
אינעווייניג און בייטאג דארף מען עוסק זיין אין די 
משניות פון מסכת מגילה, ווייל לילה ווייזט אויף א 
חשכות, אויף א מדת הדין, ממילא אויב מען ליינט 
ווי  די מגילה ביינאכט, האט מען שוין יוצא געווען, 
יומם  'אלוקי אקרא  די גמרא ברענגט די פסוק פון 
פסוק  דעם  וואס  לי'  דומיה  ולא  ולילה  תענה  ולא 

רעדט פון אן עת צרה.

מגילה  די  ליינען  מיטן  ניין,  גמרא,  די  זאגט 
די  ווייל  געווען,  יוצא  נאכנישט  מען  האט  ביינאכט 
אן  צוליב  צרה  בעת  נאר  נישט  איז  תשובה  עיקר 
די מגילה  ליינען  נאר מען דארף איבער  וכו',  עונש 
'למען  פון  פסוק  די  ברענגט  גמרא  די  ווי  בייטאג, 
אודך',  לעולם  אלוקי  ה'  ידום  ולא  כבוד  יזמרך 
לויבן  און  טון  תשובה  דארף  מען  אז  איז  פשט 
כבוד'  יזמרך  'למען  ה'  כבוד  אלס  אייבירשטן  דעם 
וועט  דעם  וועגן  עונשים,  פון  יראה  אלס  נישט  און 
דעם  לויבן  וועט  מען  אודך',  לעולם  אלוקי  'ה'  זיין 
אויף  ווייזט  וואס  ה',  איז  עס  ווען  סיי  אייבירשטן 
וואס  'אלוקי'  איז  עס  ווען  סיי  און  הרחמים  מדת 
ווייזט אויף מדת הדין! 'לעולם אודך', אפילו ווען עס 
איז נישט קיין עת צרה! דעריבער ברענגט די גמרא 
איבער  מען  דארף  מען  אז  דעם  אויף  פסוק  דעם 

ליינען די מגילה ביום.

און אזוי איז טאקע געווען ביי די נס פון פורים 
צו  צוגעקומען  אידן  די  זענען  טון  נאכן תשובה  אז 
א געוואלדיגע שפלות און עניוות אז זייער תשובה 
פון  און  מדריגה,  העכסטן  אויפן  געווען  נישט  איז 
מעלה,  מעלה  גיין  ממען  וועט  ווייטער  און  יעצט 
אפילו  טון  צו  תשובה  תעלנו  למדריגה  וממדריגה 

מאהבת הנס!...

)מתוך דב"ק בעידן רעד"ר פר' פקודי תשע"ו העעל"ט(

אורח לחיי"ם צאנז קלויזענבורג פרשת ויקרא-זכור תשע"ו  

גליון זאת נדבת
הרבני הנגיד מוה"ר מרדכי אהרן גומבו הי"ו

לרגל שמחת אירוסי בנו
הבה"ח המו"מ בתויר"ש כמר ראובן ני"ו

עב"ג הרבני הנגיד מוה"ר אברהם צבי וויעדער הי"ו
למז"ט ובשטומ"צ
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מלאכת מח

פתגמי חיי"ם
 "הקורא את המגילה, דער וואס ליינט די מגילה,

 למפרע, אויפן זעלבע מדריגה ווי פאר-א-יאר, לא יצא,
ווייל מ'דארף כסדר גיין אויף א העכערע דרגה!" )רבינו שליט"א, רעד"ר פקודי תשע"ו(

 זכות עיצוב ועימוד הגליון קנה הרה"ח מוה"ר ישראל יעקב שווארץ הי"ו מיקירי אנ"ש בעיה"ת לעיקוואוד, תשוח"ח לו
להערות והארות וכן לנדב גליון ולזכות את הרבים, לע"נ יקיריו או לרגל השמחה במעונו, נא להתקשר במספר טלפון 347.436.5525 או בפקס 206.278.2832

פרשת ויקרא-זכור תשע"ו אורח לחיי"ם צאנז קלויזענבורג  

מיינט  'חייב'  ווארט  די  שטייט  עס  וואו  אז  בפוריא', 
דאס ביז מסירות נפש. אבער דאס איז נישט געזאגט 
ווי דער  געווארן פאר יעדן איינעם. דוקא אזא צדיק 
פאר  געווען  נפש  מוסר  זיך  האט  וואס  חיים  דברי 
יעדע מצוה און פאר יעדע דבר שבקדושה, ער האט 
זיך טאקע געמעגט מוסר נפש זיין ביים טרינקען וויין 
דברי  דער  אז  באקאנט  איז  עס  ווי  אזוי  פורים,  אין 
און דאס  וויין מיט בראנפן  חיים האט אויסגעמישט 
אבער  נפש.  מסירות  גרויס  מיט  פורים  געטרינקען 
וועלכע  אויף  זאגן?  אידן  פשוט'ע  אונז  זאלן  וואס 
פארן  זיין  צו  נפש  מוסר  גרייט  זיך  מען  איז  מצוה 
עסן  צו  פון  צוריקהאלטן  זיך  אפילו  באשעפער? 
זיין!  צו  נפש  מוסר  גרייט  נישט  זיך  מען  איז  תאוות, 
א  בלויז  זיין  צו  ענין  דעם  ביי  בעסער  איז  דעריבער 

'גוטער איד' און נישט קיין 'מסירות-נפש-איד'!

מען  הארצן,  טיפן  פון  בחורים  מיינע  בעט  איך 
)ברכות  זאגן  חז"ל  פורים,  אנטרינקען  נישט  זיך  זאל 
כט:(, לא תרוי ולא תחטי, טרינק נישט, וועסטו נישט 

זינדיגן.

 הרבה צדיקים לא שתו יין בפורים 
כי אם מעט

ווערן בשמחה קען מען טרינקען  צו  כדי  אוודאי 
אביסל וויין, אבער צוליב דעם איז גענוג צו טרינקען 
צדיקים  אסאך  מער!  נישט  וויין,  רביעית  איין  בלויז 
זי"ע פלעגט  האבן אזוי געטון, דער הייליגער טאטע 
הייליגן  פונעם  געהערט  האט  ער  וואס  דערציילן 
ח"ט  לד"ת  תרומה תשמ"ב, שפ"ח  חו"ר  )שיעור  רב  נאסויד'ער 
עמ' תל; ועוד(, אז דער הייליגער בוטשאטש'ער רב האט 

ווייל  הפורים,  יום  במשך  וויין  קיין  געטרינקען  נישט 
ער  וועט  א שאלה,  פרעגן  קומען  וועט  איינער  אויב 
איז  הלכה  די  ווייל  אים,  פאר  פסק'נען  מעגן  נישט 
וואס  דער  סד.(,  )עירובין  יורה'  אל  יין  רביעית  'שתוי 
האט געטרינקען א רביעית וויין טאר נישט פסק'נען.

ער  האט  ביינאכט  שפעהט  פורים,  מוצאי  ערשט 
געשיקט זיין משמש זאל גיין בודק זיין אין די גאנצע 
שטאט אויב די לעכט פון אלע שטובער זענען שוין 
דער  ווען  שוין.  שלאפט  יעדער  און  אויסגעלאשן 
האט  יעדער  אז  זאגנדיג  צוריקגעקומען  איז  משמש 
משמש  דעם  געבעטן  ער  האט  געלייגט,  שוין  זיך 
א  פונקט  איז  וואס  וויין  כוס  די  ברענגען  אים  זאל 
כוס.  דעם  געטרינקען  האט  ער  און  רביעית  שיעור 
"איך  זיין משמש:  געפרעגט  ער  נאכן טרינקען האט 
יוצא  שוין  איך  האב  דעם  מיט  מבוסם?  שוין  בין 
האט  גבאי  דער  ווען  'לבסומי'?"  פון  חיוב  די  געווען 

געענטפערט אז יא, האט ער ווייטער ממשיך געווען 
מיט לימוד התורה.

אזוי איז אויך געווען ביי אסאך צדיקים. ביי איינע 
יוסף  רבי  ביי  זיך  דאכט  גדולים,  שפעטערע  די  פון 
האט  ער  געווען,  אזוי  אויך  איז  זונענפעלד,  חיים 
אויך געטרינקען בלויז איין רביעית און ער האט זיך 
אז מען האט  ווייל  א פערטל שעה,  פאר  צוגעלייגט 
געטרינקען  א רביעית טאר מען נישט פסק'נען, און 
צו פסק'נען  געווען  ער ממשיך  דערנאך האט  באלד 

הלכה למעשה פאר אידן.

 סדר הישיבה בעצם יום הפורים /
דביקות של רביה"ק זי"ע - בי מלכא בגילופין

געווען  איז  ישיבה,  אין  זי"ע  טאטן  הייליגן  ביים 
האט  טאטע  דער  ישיבה!  אין  'סדר'  א  הפורים  ביום 
זייער מקפיד געווען אויף דעם! באלד נאכן דאווענען 
און מגילה לייענען האבן די בחורים געגעסן פרישטאג 
געזיצן  איז  מען  ווי  סדר  א  געווען  איז  דערנאך  און 
און געלערנט! איך געדענק אפילו איין יאר אין קרית 
מתיבתא  אין  אריין  אליין  איז  טאטע  דער  אז  צאנז, 

בשעת'ן סדר, צו קוקן וויאזוי די בחורים לערנען!

שלחן  צום  געגאנגען  מען  איז  נאכמיטאג  ערשט 
'גילופין טיש'  זי"ע, צום  הטהור פונעם הייליגן טאטן 

ווען עס איז געווען ביה מלכא בגילופין.

דעם  געווען  מקיים  טאטע  דער  האט  טיש  ביים 
'חייב איניש לבסומי בפוריא' און איז טאקע געווארן 
אויך  מען  האט  'שמחה'  די  אין  אבער  מבושם, 
געקענט זען די 'יראה', בבחינת 'וגילו ברעדה' )תהלים 
ב יא ובגמרא ברכות ל:(. עס איז געווען נכנס יין יצא סוד 

זאגן  צו  אנגעפאנגען  האט  טאטע  דער  סה.(,  )עירובין 

גאר  איבערזאגן,  נישט  אפילו  קען  איך  וואס  זאכן 
הויכע ענינים פון נשמות, גלגולים און נאך.

פנימיות!  די  געווארן  נתגלה  איז  דעמאלט 
איינמאל געדענק איך, ווי דער טאטע האט געשריגן: 
"הייליגער באשעפער, ווען וועסטו מיר שוין אויסטון 
די  אויסטון  שוין  מיר  וועסטו  ווען  בעקיטשע!  די 
בעקיטשע!" מען האט ממש געזען אז די גוף און די 
גשמיות פארנעמט נישט קיין שום פלאץ ביים טאטן!

זיך  געגאנגען  אהיים  טאטע  דער  איז  טיש  נאכן 
אפרוען אביסל. איינמאל נאכן טיש ווען דער טאטע 
דער  אז  געמיינט  מען  האט  צוגעלייגט,  זיך  האט 
נישט ביי די כוחות, און כאטש  טאטע איז אינגאנצן 
ווען  שפעטער  שעה  א  אפרוען.  זיך  ער  וועט  יעצט 
איך בין אריינגעקומען אין צימער, האב איך געזען ווי 
דער טאטע זי"ע זיצט שוין ביים טיש און קוקט אריין 
געקויפט  אים  האט  מען  וואס  ספרים  נייע  די  אין 

יענע פורים פאר משלוח מנות!

 גודל קדושת יום הפורים ויום תענית אסתר /
להתנהג בפורים בדרך הישר והרצוי

מורא'דיגע  א  געהערשט  האט  צדיקים  ביי 
דערהויבנקייט און ערנסקייט ביום הפורים. איך האב 
געזען וואס איינער האט געשריבן איבער פורים ביים 
הייליגן רבי ישכר בער פון בעלזא זי"ע, אז עס האט 

ממש געהערשט א פחד דארט!

די טעג, מען  פון  גרויסקייט  די  איז באקאנט  עס 
הישר  קב  פונעם  גוטס.  אלעס  אויסבעטן  זיך  קען 
זאל  אסתר  תענית  ביום  אז  ולכן(  ד"ה  צז  )פרק  שטייט 
מען זאגן קאפיטל כ"ב, למנצח על אילת השחר, ווייל 
אריין  איז  זי  ווען  געזאגט  דאס  אסתר המלכה האט 

לבית הצלמים )מגילה טו:(.

זיין קיין  בעהט איך יעדן איינעם, מען זאל נישט 
לו, נאר פארקערט מען  שוטה המאבד מה שנותנים 
זאל אויסנוצן די הייליגע טעג מיט תורה, דורך תורה 
זאל  אויך  אזוי  עמלק.  פון  כח  די  מכניע  מען  איז 
וואס  דור  אזא  אין  בפרט  בתפלה,  זיין  מרבה  מען 
זיך  האבן  עס  ווי  פנים,  הסתרת  אזא  הערשט  עס 

פארמערט צרות ישראל ברוחניות ובגשמיות.

צו  ארויף  גייט  מען  ווען  בעטן,  איך  וויל  אויך 
מענטשן אין די הייזער נאך געלט, זאל מען אכטונג 
דארפן  נישט  זאל  עס  ה',  קידוש  א  מאכן  צו  געבן 
איז  'דאס  זאלן פרעגן חלילה:  אז מענטשן  צוקומען 
איינער וואס לערנט תורה? אזוי פירט זיך אויף א בן 
זען  מען  זאל  התנהגות  זיין  פון  אדרבה,  נאר  תורה?' 
וויאזוי א בן תורה דארף זיך אויפצופירן! עס זאל זיין 

שם שמים יתאהב על ידכם )יומא פו.(!

אן  מיט  פורים  פרייען  זיך  מען  זאל  בעיקר  און 
אמת'ע שמחה, צו דאנקען דעם אייבירשטן אז מען 
איז א איד און נישט קיין גוי! און אז מיר אידן זענען 

דעם עם הנבחר!...

)מתוך דב"ק בשוה"ט ליל שב"ק תצוה ]זכור[ תשע"ה(

המשך מעמוד א'

עבודת הקודש וסיפורי קודש

ודברי הדרכה מיוחדים לימי הפורים


